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Referat for styrelsesmøde i Kvinderådet 
d. 12. januar i Kvinderådet 
 
Afbud: Camilla, Caroline og Karen Lisbeth. Shideh og Inge er med digitalt.  
Clara gik kl. 19.15 
 
Diskussionspunktet om synlighed blev udskudt, da punkt om honorar er kommet på dagsordenen.  
 

1. Godkendelse af referat fra november (bilag vedhæftet)  
Yildiz påpegede, at styrelsen ikke var beslutningsdygtig ved drøftelsen af budget og 
honorar. Det skal stå helt klart i referatet. Fx omkring formuleringen om at ”telefon og avis 
abonnementer” skulle skrives ud af oplægget i honorar. Flere påpegede, at det står to gange 
i referatet, at styrelsen ikke var beslutningsdygtig.  
Den nuværende formulering i referatet bevares.  
 

2. Meddelelser fra forkvinder og sekretariat  
a. Hilse-på-møde med ministeren d. 25. januar.  

Inputs til mødet med ministeren:  
• Beskæftigelsesloven §17, voldsudsatte kvinder er selvforskyldt ledige. Den 

ligger på beskæftigelsesministerens bord.  
• Det er vigtigste er, at ministeren lærer Kvinderådet at kende: Hvem er vi 

og hvad kan vi bidrage med. 
• Tale til hendes foreningshjerte og lyt til hendes prioriteringer samt invitere 

hende til vores generalforsamling. 
• Vi skal have et konkret papir med, med vores vigtigste budskaber. 
• Fokus på, hvad vi bidrager med, som ingen andre gør. Skoletjeneste 

eksempelvis. 
 

b. Kontakt til nyudnævnte ligestillingsordførere  
Yildiz Akdogan orienterede om planerne for at mødes med de nye 
ligestillingsordførere. 

 
c. Opdateret politisk kalender (vedhæftes). Anna Berg gennem ændringer i den 

politiske kalender. Med nedslag omkring regeringsgrundlag og løntransparens-
direktiv. 
 
Ift. Regerings-grundlag: Ligeløn nævnes ikke. Vigtigt, at Kvinderådet er med til at 
holde fokus på ligeløn. Opmærksomhed på ikke at spille faggrupper ud imod 
hinanden. Finansieringen af ligeløn skal findes hos andre kvindedominerende 
grupper jf. vores politikpapir om ligeløn. 

 
 

3. Drøftelse af honorar (NYT PUNKT)   
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Yildiz Akdogan havde sat punktet på dagsordenen igen. Hun havde oplevet 
miskommunikation og misinformation om spørgsmålet. Og havde ikke selv modtaget mails 
vedr. den skriftlige afstemning om forkvindens honorar. 
 
Anja Radeka: Et klart flertal havde stemt for model 2 ved skriftlig afstemning. Beklageligt, 
forkvinden ikke havde været med på mail-afstemning. Det må undersøges. Men er der 
fremkommet nye oplysninger, der gjorde en gen-behandling af punktet nødvendig? Det skal 
der sædvanligvis være, hvis en afstemning skal genfremsættes. 
 
Dorthe Boe Danbjørg var overrasket over, at punktet var på igen. Det havde ikke været rejst 
på forkvindemødet.  
 
På sidste styrelsesmøde blev de to modeller formuleret og der var enighed om, at 
afstemningen skulle tages på mail, da Styrelsen på mødet ikke var beslutningsdygtig. Det 
fremgår af referatet fra sidste møde. 

 
Mette Marie Yde: Vigtigt med fokus på, at sædvanlige procedurer overholdes. Særligt i 
situationer med samarbejdsvanskeligheder. Opfordring til at have øget opmærksomhed på, 
at der er enighed om, hvilke beslutninger der træffes, så for meget uenighed kan undgås.  
Samarbejdsproblemerne, som er blevet tydelige i processen med honorar og i mails, skal vi 
finde ud af at tackle og drøfte. Evt. på et kommende styrelsesmøde. 

 
Generel stemning af, at forløbet omkring honorar har været vanskeligt. Enighed om, at en 
given model ikke må tage udgangspunkt i personen, som bestrider posten som forkvinde, 
men skal gælde i alle tænkelige konstellationer af forkvinder. Det har været udgangspunktet 
for begge modeller.  

 
Samarbejdsproblemerne, som er blevet tydelige i processen med honorar og i mails, skal vi 
finde ud af at tackle og drøfte. Evt. på et kommende styrelsesmøde. 
Forventninger til forkvindes arbejde blev kort drøftet. Samt behovet for tydelig 
arbejdsdeling og forventningsafstemning mellem sekretariat og forkvinder. Der var enighed 
om, at hvis synlighedsdiskussionen lægger op til ændringerne vedr. honorar, må vi 
genbesøge modellen for arbejdsopgaver og honorering.  

 
Der er fortsat flertal for model 2, som betragtes som vedtaget.  
 

4. Vedtagelse af budget og arbejdsplan for 2023 
Bilag vedhæftet 
 
Forkvinde honoraret fra model 2 er sat ind i budgettet. 
Henvisning til beskrivelse af ”projekterne” med link til hjemmeside. Skal gøre arbejdet mere 
tydeligt. 
 
Der er tilføjet ny introduktion til arbejdsplanen. 
Vi skal skrive delmål i stedet for verdensmål i arbejdsplanen. 
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Budget og arbejdsplan blev vedtaget. 
 

 
5. Vedtagelse af politik-papir om ligeløn 

Bilag vedhæftet 
 
Kvinderådets anbefalinger. Anden bullet tilføj ”statistikker” til uvildige undersøgelser.  
 
Det skal præciseres at pengene skal fordeles i overensstemmelse med den danske model. 
Det indskrives i stedet for ”arbejdsmarkedets parter”. 
 
Det blev diskuteret om der skal tilføjes et afsnit om pension. Mænd og kvinder får forskellig 
pension, fordi de får forskellig løn. Det danske pensionssystem er lige så segregeret som 
arbejdsmarkedet, og sætter EU's unisex princip ud af kraft. Der skal skelnes mellem 
arbejdsmarkedspensioner og private pensioner.  
 
Spørgsmålet om generel økonomisk ulighed, herunder pension nævnes i indledningen. Det 
besluttes at der udarbejdes et selvstændigt politikpapir på pension. Det indskrives i 
ligelønspapiret at der udarbejdes et politikpapir på pension. 
 
Lis Munk orienterede om en kampagne i forbindelse med Valentines day: Del pensionen når 
kvinder går på deltid for familiens skyld. 
 
Arbejdsgruppe om pension: Inge, Lise, Ulla, Dorthe, Pia 
 
Ligelønspapiret er vedtaget med tilføjelsen om ”i overensstemmelse med den danske 
model”.  
 

6. Indledende drøftelse af politikpapir om abort og reproduktive rettigheder  
I 2023 markeres 50-året for den frie abort i Danmark og Kvinderådet indgår i en alliance, 
der sætter fokus på abort-retten. Derfor var der lagt op til en indledende drøftelse af, hvor 
Kvinderådet mener, at man kan styrke kvinders reproduktive rettigheder – nationalt og 
internationalt. Oplæg til drøftelse var blevet eftersendt dagsordenen. 

 
Følgende pointer/inputs blev fremlagt i diskussionen: 
 

• Ønske om at uddybe afsnittet om truslen mod abortrettigheder, der måske er 
større, end vi tror. Strategisk finansiering af anti-gender bevægelserne fra USA og 
Rusland. Modstandens strategi om forsinke, forhindre, forbyde 

• Muligheden for at fravælge en graviditet pga. af misdannelsesscanninger er et 
etisk spørgsmål, der adskiller sig fra debatten om kvinders ret til egen krop. 

• Færøernes abortregler skal tilføjes, hvis politikpapiret skal beskæftige sig med 
reproduktive rettigheder i Grønland som konsekvens af Danmark kolonihistorie 
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• Bør pointeres, at kvinder træffer beslutning om abort, så hurtigt de kan. Der er ikke 
nogen der går og putter med det. Det er en rettighed som kvinder skal have, men 
der skal være rum for sorg og skam der kan følge beslutningen om abort. Vi skal 
skrive frem, at det kan være en svær beslutning at træffe. 

• Hvad er sundhedspersonalet forpligtet til at sige (og ikke sige). Hvilken rådgivning, 
oplysning etc. modtager man i sundhedsvæsenet? Det skal opklares. 

• Ikke bare retten til abort, men retten til fri abort.  
• Danmark skal tilbyde adgang til abort til kvinder fra lande, hvor abort ikke er lovligt. 
• Ret til abort for 15-18 årige, uden samtykke fra forældrene. Skal indskrives i 

papiret. 
• Tilbud om gratis psykologsamtaler som efterværn/omsorg. Der findes i dag tilbud 

hos Sex&Samfund og Mødrehjælpen.  
• Det må aldrig være hensynet til fagprofessionelle, der afgør om kvinder skal have 

ret til abort. Hensynet til fostret, må ikke overgå hensynet til den gravide.  
• Tydeliggør at ret til abort er ikke pligt til abort. Screeningssystemet er designet til, 

at der er nogen børn, der skal undgås. Man skal ikke føle sig forpligtet til abort, 
fordi ens scanning viser risiko for misdannelser.  

• Afklaring: WHO opererer ikke med et levedygtighedskriterie. Det gør vi. 
• Krydstjek info med årsrapporten fra ankenævnet.  
• Det skal tydeliggøres, hvad der menes med abort som krigsvåben. 
• Abortsamrådene er en patriarkalsk institution. Hvad foreslår vi i stedet? 
• Seksualundervisning som forebyggelsesstrategi. 

 
Abortgrænsen/de danske regler blev diskuteret: 
 
Der var enighed om, at kvinders ret til selv at bestemme, skal være det bærende princip i de 
danske abortregler. Det blev diskuteret hvilken præcis grænse Kvinderådet skal lægge sig 
på. Et sted mellem 18 og 22 uger. Det kan vi allerede godt melde ud nu.  
 
Der var bred enig om, at Kvinderådet skal blande sig i debatten med det samme. Indtil 
politikpapiret endelig vedtages med det mandat, at vi bakker Sex&samfund op, den 
nuværende lov er forældet, vi ønsker at udvide kvinders ret til selv at bestemme. 
 
Det blev diskuteret om levedygtighedskriteriet er et bedre/reelt kriterier frem for en 
arbitrær ugegrænse. Men levedygtighedskriteriet vil hele tiden flytte sig med den 
medicinske udvikling.  
 
Når vi lægger os fast på en grænse, skal det være tydeligt, hvad argumentet er. Hvad 
betyder det at sige ”levedygtighedskriteriet”? Mulighed for at koordinere med andre 
organisationer kan være en vigtigt hensyn. 
 
Vi ser gerne, at abortsamrådene erstattes af en form for støtte og 
rådgivningsforanstaltende tilbud til gravide, der ønsker abort. 
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Forslag om at dokumentet slankes med fokus på holdningerne og at fakta etc. uddybes i 
fodnoter. 

 
7. Anmodning om nedsat kontingent fra Virksomme Kvinder 

Anmodningen blev imødekommet 
 

8. Generalforsamling 2023 
Lise orienterede om tidsplan for generalforsamling, indkaldelser mv.  
GF afholdes i BUPL og der lægges op til strategi-drøftelser om formiddagen og formel 
generalforsamling om eftermiddagen. 
 
Styrelsesmedlemmer på valg opfodres til at tilkendegive om de ønsker genvalg. 
 

9. Nyt fra råd og udvalg  Klima fylder meget i ØSU. Løntransparens. Lige mulighed for 
investering. 
Ulla Moth trækker sig fra ØSU og genopstiller ikke til styrelsen. Forkvinden takkede for den 
store indsats. 
   
Demonstration for Kvinde, Liv, Frihed den 8. februar. 16.30-17.30. Europæisk arrangement. 
Faglige organisationer.  
 
Opfordring til at skrive under på borgerforslaget om at lukke den Iranske ambassade 
https://www.borgerforslag.dk/se-og-stoet-forslag/?Id=FT-13272 
 

10. Næste møde d. 22. februar kl. 17.15 

  


